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Velkommen til Thereza Smidt der lige er ansat som studentermedhjælp hos ÅUF.  
 
0. Formalia 

0.1. Godkendelse af dagsorden 
Indstilling: 
Styrelsen godkender altid formelt dagsordenen inden starten af mødet. 
Referat: 
Dagsorden blev godkendt uden ændringer. 

 
1. Orientering 

1.1. Orientering: Grupperinger 
Indstilling: 
Dette orienteringspunkt giver de enkelte styrelsesmedlemmer mulighed for at orientere om nyt fra de-
res grupperinger 
Særlig ansvarlig: Tobias  
Referat: 
Øvrige: Einherjerne har afholdt to store scenarier i foråret. Det ene i Horsens og det andet i Skander-
borg. Begge dele gik rigtig godt. Einherjerne har også deltaget i nationalt event.  
 
1.2. Orientering: Formand/FU 
Indstilling: 
Dette orienteringspunkt giver formanden mulighed for at orientere om nyt siden sidste møde, der rela-
terer sig til formands- og FU-arbejdet. Nina orienterer om ansættelse af studentermedarbejder. Ida ori-
enterer om styregruppemødet for Fremtidens Folkehuse d. 21. juni. 
Referat: 
Nina orienterede om, at Thereza er ansat som studentermedarbejder, der skal løse opgaver i arbejds-
programmet. Hun starter 8. august. Ida orienterer om styregruppemødet for Fremtidens Folkehuse d. 
21. juni. Det var egentlig sidste møde i gruppen, men der er ønske om at forlænge styregruppens ar-
bejde. På opfordring fra Ida har FU drøftet, om Ida som ansat i MSO er inhabil som repræsentant for 
ÅUF i arbejdsgruppen. Det mener hverken FU eller Idas ledelse i MSO, men Ida er fortsat opmærksom 
på, om der opstår konkrete tilfælde, hvor hun må erklære sig inhabil.  



 
1.3. Orientering fra sekretariatet 
Indstilling: 
Dette orienteringspunkt giver sekretariatslederen mulighed for at orientere om nyt siden sidste møde.   
Referat: 
Sara tilføjede til den skriftlige orientering:  
- Status på suppleant i mellemfolkelige: Rikke har fundet en ny suppleant fra Mundu, der hedder 

Anne Hinke Kirkegaard. Velkommen til ÅUF! 
- Invitation til samarbejde med forvaltningen om ”Nikotinfrie børne- og ungemiljøer”. Sundhedssty-

relsen er kommet med anbefalinger til, hvordan sportsklubber kan være med til at forebygge børn 
og unges brug af nikotinprodukter. De samme anbefalinger kan børne- og ungdomsforeningerne 
bruge.  

- Status på visionsmødet i Aarhus i Forening d. 6. juni: På visionsmødet blev vi også enige om at op-
gaver og ansvar bør skrives ned i en samarbejdsaftale, så det ikke går tabt i overleveringen til nye. 
Hvert samvirke har til opgave at beskrive sin opgave i denne måned, og så mødes vi til august og 
skriver et udkast til fælles aftale.  

- Design af dilemmaspillet er sat i gang. Jeg har lavet en aftale med Peter Randorff, som laver desig-
net hen over sommeren, så det kan sættes i produktion til august/september. Peter har lavet et 
første udkast. Sara viser det på print. Er der kommentarer som skal med inden det færdiggøres? 
Sara sender det med ud med referatet til kommentering.  
Kommentar: Piktogram til kortene med ’mistanker og rygter’ kunne være et øre.  

- Nye stole til mødelokalet er bestilt men ikke kommet endnu. Der kommer 8 nye stole. Fire med 
armlæn og fire uden.  

- Møde med Marie fra Strategi og Udvikling i Børn og Unge d. 16. juni. Marie står i spidsen for at kon-
kretisere kommunens arbejde med det vilde problem der har fået titlen ’Unges Mentale Sundhed 
og Trivsel’ (kommunen har i alt defineret 7 vilde problemer). Der kommer en indstilling til byrådet i 
august med forslag til konkrete tiltag til at øge unges mentale sundhed og trivsel. Når byrådet har 
truffet beslutning, vil Børn og Unge meget gerne invitere os (og andre der har unge som mål-
gruppe) med i samarbejdet.  

- Status på optagelse af ny medlemsforening ’FDF og Spejderne i Tivoli’: Rune har godkendt og for-

eningen har fået besked.  

- Status på brev til universitetets bestyrelse om politiske ungdomsforeninger på messerne: Brevet 
blev godkendt af styrelsen og sendt af sted efter vores sidste møde. Jeg modtog d. 9. juni et svar 
med kvittering for, at det var modtaget og besked om at de ville vende tilbage.   

- Status på studietur d. 3. oktober: Invitationen er sendt ud til byrådsmedlemmer og Folkeoplysnings-
udvalgets medlemmer. Jeg har ikke fået respons fra politikere endnu, så efter sommerferien sender 
jeg programmet for turen til hver enkelt politiker. Ideer til foreninger vi skal besøge er meget vel-
komne. 

- Status på dialogmøde mellem Teknik og Miljø, Sport og Fritid og samvirkerne d. 6. juni om samlin-
gen af ejendomsforvaltningen i hele Aarhus Kommune: Der er et omfattende arbejde i gang for at 
sammenlægningen kan give de ønskede besparelser uden at det skal koste medarbejdere. Der var 
ikke så stor viden om foreningerne som ’slutbrugere’, da de fleste kommunale ejendomme bruges 
af kommunale institutioner. Overordnet set skal der spares ved at skære ned på antallet af kommu-
nale kvadratmeter. Det betyder bedre udnyttelse af lokaler og flere brugere af samme lokaler. Der 
kommer en indstilling til samlingens implementering til det kommende budgetforlig, men det bliver 
med en lang indfasning.   

- DIF/DUF-konference d. 7. juni om at skabe attraktive ungemiljøer på tværs af uddannelser, for-
eningsliv og kommune for studerende. Jeg deltog online, da konferencen var i København. Spæn-
dende input om livet for unge på videregående uddannelser fra Eva Mærsk, ph.d. i sociologi og for-
kvinde i rollespilsforeningen Bifrost. 

- Vi har fået afslag fra Sallingfondene til projektet med VIFO med titlen ”Byudviklingens betydning for 
fritid og livskvalitet med Aarhus som case - nu og i fremtiden”. Vi skal have nyt møde til august. 

- Udviklingsplanen for Kongelunden er i offentlig høring d. 19. juni indtil 24. august. Skal vi indsende 
et høringssvar om den? https://deltag.aarhus.dk/hoering/udviklingsplan-kongelunden her er selve 

https://deltag.aarhus.dk/hoering/udviklingsplan-kongelunden


planen på 60 sider: https://dagsordener.aarhus.dk/vis/pdf/bilag/c8255213-3dee-425a-accb-
6d573531ffd0/?redirectDirectlyToPdf=false. Sara skriver udkast til høringssvar til mailgodkendelse.  

- Vi har samlet input fra medlemsforeninger der søgte Anlægspuljen sidste år til et nyt ansøgnings-
skema hos Sport og Fritid. Puljen er nu åben med det nye skema, og frist for ansøgning er d. 1. sep-
tember. Del gerne med jeres netværk af foreninger.  

- Status på studietur til Rådhuset: Møde med Mahad d. 12. juni om dialogmøde med fokus på børne- 
og ungdomsforeningernes bidrag til børn og unges trivsel.  Mahad foreslår at mødet bliver 30. au-
gust mellem 12:30 og 14:00. Kan alle det? Ja, det er et fint tidspunkt. Sara går videre med at lave en 
invitation.  

- Invitation til gå-hjem-arrangement i forbindelse med undersøgelsen af civilsamfundsengagementet 
i morgen d. 22. juni kl. 16.30-18 i Domen. Er der en der vil deltage for ÅUF? Nej. 
 

2. Ledelse 
2.1. Drøftelse og beslutning: Stillingsopslag og proces for ny fast studentermedhjælp 
Indstilling: 
Styrelsen drøfter og beslutter, hvilke ønsker vi har til stillingsbeskrivelsen for ny fast studentermed-
hjælp, der skal overtage Sørens opgaver med IT, kommunikation, grafisk opsætning og Børne- og unge-
byrådet. Styrelsen nedsætter et ansættelsesudvalg. 
Referat: 
Styrelsen gennemgik opslaget, og besluttede at opstart sættes til 1. september. Styrelsen kom med en 
række konkrete forbedringer, som blev skrevet direkte ind i opslaget.  
Holger vil gerne dele det på informationsvidenskab.  
Styrelsen besluttede at ansættelsesudvalget er Nina og Sara.  
Sara sender opslaget til styrelsen, når det er offentligt, og opfordre alle til at dele i deres netværk.  
 
2.2. Drøftelse og beslutning: Skovbrugerrådet  
Indstilling: 
Styrelsen drøfter og beslutter, hvordan rollen som repræsentant i Skovbrugerrådet bedst varetages. 
Referat: 
Rune orienterede om arbejdet i Skovbrugerrådet. Rådet arbejder pt med skove mere bredt, og ikke kun 
Moesgård Vildskov.  
Styrelsen besluttede, at Rune fortsat er vores repræsentant, men at Rune aftaler med rådets ledelse, at 
han prioriterer at komme når det er relevant for ÅUFs medlemsforeninger, og at han kan sende Sara, 
når det giver mening at vi deltager på sekretariatsniveau.  

 
2.3. Drøftelse og beslutning: Opgaver, som ÅUF vil arbejde med fra Sport og Fritidspolitikken 
Indstilling: 
Sara giver en status på opsamling fra brainstorm på sidste styrelsesmøde og ideer fra udviklingsmøde i 
Aarhus i Forening d. 6. juni. Styrelsen drøfter og beslutter, om der er tiltag, vi vil arbejde videre med og 
prioriterer vigtigheden af indsatserne.  
Referat: 
Sara fortalte at der er mange nye indsatser på vej i flere af magistratsafdelingerne, som hænger tæt 
sammen med vores ideer til Sport og Fritidspolitikkens implementering. Lige nu er det derfor et godt 
tidspunkt at blive klogere på mulige samarbejder i både forvaltning og samvirker om vores strategiske 
mål og indsatser i arbejdsprogrammet.  
   
Konkrete initiativer som kunne være relevante for ÅUFs arbejde med temaerne fra politikken: 
- Der var enighed på visionsmødet i Aarhus i forening om at tage nye fælles initiativer i samarbejdet. 

Sport og Fritid vil gerne starte med initiativer på bæredygtighedsområdet, og har indkaldt samvir-

kerne til et møde om dette d. 29. august sammen med Aarhus Omstiller. Sara deltager. 

- Der er et stort fokus på unges trivsel både i Sundhed og Omsorg, som har midler fra budgetforliget 

sidste år til indsatser, der skal styrke unges trivsel under overskriften ’UngeFrirum Aarhus’ de næste 

tre år. Der arbejdes blandt andet på at styrke samarbejdet om unges trivsel med ungdomsuddan-

nelserne. Her er ÅUF meget velkommen til at være med.  

https://dagsordener.aarhus.dk/vis/pdf/bilag/c8255213-3dee-425a-accb-6d573531ffd0/?redirectDirectlyToPdf=false
https://dagsordener.aarhus.dk/vis/pdf/bilag/c8255213-3dee-425a-accb-6d573531ffd0/?redirectDirectlyToPdf=false


- Også i Børn og unge er der fokus på unges trivsel i forbindelse med arbejdet med det vilde problem 

”Unges mentale sundhed og trivsel”, som er ved at blive konkretiseret.  

Styrelsen besluttede, at vi deler vores ideer til hvordan ÅUF kan bidrage til implementeringen af Sport 
og Fritidspolitikken med Sport og Fritid og de andre samvirker. Styrelsen tager ideerne op igen på et 
møde i efteråret.  

 
 

2.4. Drøftelse og beslutning: Høringssvar vedrørende kommunens Planstrategi 2023 BILAG 
Indstilling: 
Aarhus Kommune har sendt Planstrategi 2023 i offentlig høring frem til den 13. august (se her: 
https://deltag.aarhus.dk/hoering/planstrategi-2023-netvaerk-og-naervaer). Planstartegien sætter ram-
merne for den fysiske byudvikling i denne byrådsperiode og er interessant for vores medlemsforenin-
ger, da Planstrategien kan være med til at skabe (eller mindske) pladsen til fritids- og foreningsliv. Sty-
relsen beslutter, om vi skal indsende høringssvar, som vi tidligere har gjort (senest i 2019) og kommer 
evt. med input til høringssvaret.  
Referat: 
Styrelsen besluttede at vi indsender et høringssvar. Sara sender høringssvaret til mailgodkendelse.  
Input fra styrelsen til høringssvaret: 

o Lokale fritidsfaciliteter er vigtige for børn og unge 

o Inddragelse fra start af nye projekter.  

 
2.5. Drøftelse og beslutning: Status på ÅUFs Instagram og retningslinjer for take-overs  
Indstilling: 
PR-gruppen giver en status på arbejdet med at bruge ÅUFs nye Instagram-konto til at nå ud til flere – 
både med kampagnevideoer og andet indhold fra ÅUF. PR-gruppen foreslår, at styrelsesmedlemmerne 
præsenteres med et billede og en lille tekst hen over sommerugerne. Styrelsesmedlemmerne tilkende-
giver, hvem der har lyst til det, og får taget billede efter mødet. PR-gruppen foreslår derudover, at vi 
tager et udendørs gruppebillede af styrelsen til kontoen. PR-gruppen vil også gerne have ideer fra sty-
relsesmedlemmerne til indhold på Instagram-kontoen.  
PR-gruppen har lavet udkast til retningslinjer for take-overs, så foreningerne fremover kan låne vores 
konto til at promovere egne events. Styrelsen drøfter og godkender retningslinjerne, som bliver en del 
af IT-politikken i ÅUF.  
Referat: 
Stine præsenterede retningslinjerne.  
Kommentarer fra styrelsen: 
- Opsætningen af hvad man ikke må lægge op, skal ændres så det ikke er fremhævet.  

- Fint at der også står noget om hvordan man gør.  

Styrelsen godkendte retningslinjen for take-over med ovenstående ændringer. 
 
Vi bør også have retningslinjer for hvordan vi bruger de sociale medier internt i ÅUF. Det kan være et 
afsnit i IT-politikken. PR-gruppen/Sara kommer med et oplæg til næste møde.  
 
Takeover-forslag: 
- FDF Hjortshøj på sommerlejr.  

- Red Barnet på sejltur.  

 
2.6. Drøftelse og beslutning: #4 Lave et aktivitetsmateriale om grøn bæredygtighed til brug i forenin-

gerne 
Indstilling: 
Vi har nu ansat en studentermedhjælp, der skal lave aktivitetsmaterialet om grøn bæredygtighed. Sty-
relsen kom med følgende ideer på styrelsesseminaret: 

https://deltag.aarhus.dk/hoering/planstrategi-2023-netvaerk-og-naervaer


- Mange foreninger har fællesspisning. Kan man lave nogle aktiviteter, der knytter sig til fællesspis-
ning. Fx ideer til vegetarisk fællesspisning, egen køkkenhave, mindske madspild, lave spire, sylte, 
lave kompost, suppe på skræller. 

- Kan vi lave et materiale, som kan gøres mere eller mindre komplekst alt efter målgruppen. 
- Escape-room, hvor man får viden om bæredygtighed.  
Styrelsen drøfter om der er nye ideer, som skal med i arbejdet med materialet, og kommer med ønsker 
til form og indhold.  
Referat: 
Styrelsen kom med input til materialet: 
- Det er en god ide at tænke i en alternative form 

- Det kunne være en form for bæredygtigheds-rollespil (se fx Folkekirkens Nødhjælp eller Mundus 

materiale) 

- Escape room er også en god ide. Sara har set at der findes et projekt i Aarhus.  

- Husk vores definition på grøn bæredygtighed, når vi laver materialer. 

- Der kan godt være flere forskellige materialer, som fx er målrettet børn og unge.   

- Det kan også være et materiale målrettet bestyrelserne.  

- ”ÅUFs bæredygtige kogebog”. Også noget man kan lave med børn.  

- Call to action: Foreningerne indsender egne opskrifter. ”Opskrift indsendt af xxx forneing”  

- Simone foreslår, at se efter hvordan de gør i ”Kagetid”. Det er en form for ringbind, hvor man selv 

kan tilføje sider løbende.   

- Tobias’ far er forlægger.  

 

2.7. Drøftelse og beslutning: #5 Starte et netværk af medlemsforeninger med interesse for grøn bæ-
redygtighed 

Indstilling: 
I arbejdsprogrammet står der: ÅUF vil etablere et netværk af foreninger med interesse for grøn bære-
dygtighed. Netværket er for alle, som har lyst til at sparre om gode ideer, udfordringer og fælles indsat-
ser for klimabevidste foreningsmedlemmer og foreninger. Netværket vil blandt andet arbejde for at der 
etableres affaldssortering ved foreninger med egne lokaler.  
Fra styrelsesseminaret kom følgende ideer: 
- Afdække behovet – hvilke foreninger kunne have interesse? Og kontakte de foreninger, som kunne 

have interesse 
- Vi har nogle handlinger, som vi forestiller os, at Netværket kunne løfte, men Netværket kan be-

stemme, hvad der de ønsker at sætte fokus på 
- Det skal være attraktivt for en forening at være med i netværket   

o At netværket kan løfte en kommunal dagsorden   
o At sætte fokus på de lokale løsninger  

- Det skal starte med et online møde, men også fysiske møder og en Facebook-gruppe  
- En gulerod i netværket, at der er sat penge af i budgettet til, at netværkets foreninger kan prøve 

tiltag af i deres egen forening  
- At lave en klima- og bæredygtighedspulje, som kan søges af medlemsforeninger  
Styrelsen drøfter om der er nye ideer, som skal med i arbejdet med materialet, og kommer med ønsker 
til form og indhold.  
Referat: 
Styrelsen drøftede ideer til opstart af netværket: 

- Det kunne være en ide at bygge netværket omkring det grønne bæredygtighedsmateriale vi 

laver.  

- Vi skal være skarpe på, hvad foreningerne får ud af at være med i netværket. 

- Vi kan forberede opstart af netværket ved at spørge nogle medlemsforeningerne, hvad de 

gerne vil have i sådan et netværk. Både form og indhold. Det kunne være en opgave for prakti-

kanten.  

- Vi kan lancere netværket på årsmødet – men godt hvis der allerede er nogle foreninger med.  



- Årsmøde med bæredygtighedstema.  

- Klimapulje kan tænkes ind som en del af lanceringen på årsmødet.  

 
2.8. Drøftelse og beslutning: #9 Spot på fritidspasset 
Indstilling: 
I arbejdsprogrammet står der: ÅUF ønsker at undersøge mulighederne for at fritidspasset kan blive til 
større gavn for de børn og unge, som har brug for en håndsrækning for at blive en del af foreningsfæl-
lesskabet. Flere foreninger har oplevet at den nuværende ordning er utilstrækkelig, hvis børn og unge på 
fritidspas skal være ligestillede med de øvrige i foreningen. ÅUF vil derfor arbejde for, at Byrådet evalue-
rer ordningen – herunder om fritidspasset skal indeksreguleres? Om fritidspasset kan bruges til flere 
ting end kontingentet fx lejre og udstyr? Om der skal gøres en større indsats for at flere benytter sig af 
muligheden for fritidspas. Fra styrelsesseminaret kom følgende ideer: 
- to spor  

o information om hvordan Fritidspasset fungerer i dag – fx på hjemmesiden 
o den politiske – at ændre på Fritidspasset, at bruge erfaringer fra medlemsforeninger  

▪ samarbejde med andre organisationer, som har udfordringer med det 
▪ læserbreve  
▪ at lave en procesplan for, hvordan vi skal ændre det  

- kan også hænge sammen med #8 
I Handlingsplanen for forvaltningens arbejde med Sport og Fritidspolitikkens implementering står der, 
at Sport og Fritid skal arbejde for at ” Udbrede fritidspasset og brobygningsindsatser som Forenings-
mentor” (under tema 4 om aktive børn og unge). Sara har kontaktet Sport og Fritid for at blive en del af 
denne indsats. Styrelsen kommer med input til det videre arbejde med Fritidspasset.  
Referat: 
Sara følger op på indsatsen i Sport og Fritid. Vi sender vores ideer til forbedringer til fritidspasset til 
Sport og Fritid. Når Sport og Fritid har lavet deres indstilling til byrådet tager styrelsen op, hvordan vi vil 
spille ind i den dagsorden. Om vi fx skal skrive debatindlæg eller forsøge at påvirke politikerne.  

 
3. Økonomi 

3.1. Beslutning: Kontingentrestance 
Indstilling: 
2 foreninger mangler at betale kontingent for 2023. Såfremt foreningerne ikke har betalt ved møde-
start, beslutter styrelsen, hvorvidt foreningerne skal udmeldes af ÅUF eller der skal sættes en ny frist. 
Referat: 
Sara orienterede om at alle 53 medlemsforeninger nu har betalt.  
 
3.2. Beslutning: Beskrivelse af ÅUF-pulje til fællesskabende aktiviteter 
Indstilling: 
Sara har lavet et udkast til beskrivelsen af ÅUF-pulje til fællesskabende aktiviteter. Styrelsen drøfter og 
beslutter, om retningslinjerne er klar til godkendelse på Årsmødet, og om de skal fremlægges som en 
del af arbejdsprogrammet for 2024 eller som et forslag fra Styrelsen. 
Referat: 
Styrelsen drøftede retningslinjerne for puljen: Kommentarer til beskrivelsen af puljen: 

- ”Annoncering” udskiftes med ”promovering”. 

- ”Fællesskabsstyrkende” udskiftes med ”Fællesskab” 

- Der skal også stå hvad vi ikke støtter. Se hos DUFs lokalforeningspuljen.   

Sara laver et opdateret udkast til retningslinjer, som styrelsen godkender i august eller oktober.  
Styrelsen besluttede, at puljen skal behandles på Årsmødet som et selvstændigt forslag.  
 

4. Eventuelt 
4.1. Beslutning: Styrelsesmøder  
Indstilling: 
Styrelsen fastsætter datoer for styrelsesmøderne for oktober, november og januar.  



Referat: 
2. oktober kl. 17.30-20. Spisning kl. 17 
22. november kl. 17.30-20. Spisning kl. 17.  
30. januar kl. 17.30-20. Spisning kl. 17.  
 
 
4.2. Beslutning: Sommerfest  
Indstilling: 
Styrelsen fastsætter dato for sommerfest i august.  
Referat: 
Sommerfest d. 18. august 

 
Kommende datoer: 
Styrelsesmøde d. 31. august kl. 17.30-20.00 
Sommerfest: d. 18 august 
Kommende sager: fremgår af møde- og handleplanen. 


